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در بررسی عملکرد 9 ماهه مشخص شد 
تثبیت جریان های درآمدی پایدار 

بانک سینا 

اساس  بر  بانک سینا  مالی  بررسی صورت های 
تثبیت  و  افزایش  از  حکایت  ماهه   9 عملکرد 

جریان های درآمدی پایدار در این بانک دارد.
اجرایی  سیاست های  گزارش،  این  اساس  بر 
اثربخش  سپرده  جذب  خصوص  در  سینا  بانک 
بوده و در یک سال گذشته، شاهد رشد چشم گیر 
25.3 هزار میلیارد تومانی سپرده های این بانک و 
رسیدن مجموع آنها به حدود 80 هزار میلیارد تومان 
بوده ایم. روشن است که هر چه میزان منابع در 
دسترس بانک بیشتر باشد، قدرت تسهیلات دهی و 
در نتیجه، کسب درآمد از محل اعطای تسهیلات 
افزایش توان  تأثیر  نیز بیشتر خواهد بود. تحت 
تسهیلات دهی بانک، حجم تسهیلات اعطاشده در 
آذرماه سال 1402 بیش از 10 هزار و 200 میلیارد 
تومان گزارش شده که در قیاس با آذرماه سال 1401 

رشد 75 درصدی را نشان می دهد.
با عملکرد گفته شده، اصلی ترین مجرای درآمدی 
بانک سینا یعنی عایدی حاصل از اعطای تسهیلات 
با ثبت رشد یک هزار و 556 میلیارد تومانی در 9 
ماهه اول امسال در مقایسه با دوره مشابه سال 
قبل، به بیش از شش هزار و 256 میلیارد تومان 
آذرماه  در  که  است  حالی  در  این  است.  رسیده 
سال جاری با شناسایی 913 میلیارد تومانی درآمد 
از محل اعطای تسهیلات، رکورد درآمدی جدیدی 
برای بانک سینا ثبت شده است. این درآمد در ماه 
قبل از آن، 797 میلیارد تومان گزارش شده است، 
یعنی ظرف یک ماه گذشته، شاهد رشد 116 میلیارد 
تومانی ارزش درآمدهای ورودی به کسب وکار بانک 

از محل اعطای تسهیلات بوده ایم.
رقبا  سایر  با  سینا  بانک  عملیات  تمایز  وجه 
اعطای  درآمد  افزایش  وجود  با  که  آنجاست 
که  سپرده گذاران  به  پرداختی  سود  تسهیلات، 
اصلی ترین مجرای خروجی نقد کسب وکار است، 
تنها به میزان دو میلیارد تومان افزایش یافته و این 
یعنی مدیریت بهینه و اقتصادی منابع در دسترس 
در این بانک. وسینا از معدود نمادهای بانکی بوده 
که تراز عملیاتی مثبت گزارش می کند. در دوره 9 
ماهه منتهی به آذرماه 1402، تراز عملیاتی بانک رقم 
مثبت چهار هزار و 530 میلیارد تومان محاسبه شده 
که در قیاس با دوره مشابه شاهد جهش چشمگیر 
91 درصدی این شاخص مالی مهم هستیم. بهبود 
تراز عملیاتی در صنعت بانکی به مثابه رشد حاشیه 
سود عملیاتی در صنایع تولیدی و بازرگانی بوده و 
نویدبخش سودسازی به مراتب بیشتر از دوره قبلی 
است. بر اساس بررسی صورت گرفته، رشد قابل 
توجهی در میزان سپرده های بانک نزد سایر بانک ها 
مانده سپرده های  بدین صورت که  دیده می شود؛ 
ریالی و ارزی نزد سایر بانک ها در آذرماه سال 1401 
تنها 15 میلیارد تومان گزارش شده بود که این رقم 
از 10 هزار و 400  به بیش  در آذرماه سال جاری 
حجم  افزایش  این  است.  رسیده  تومان  میلیارد 
سپرده در 9 ماهه گذشته، درآمدی به ارزش یک 
هزار و 150 میلیارد تومان برای بانک سینابه همراه 
داشته است. گفتنی است همانند دوره گذشته، 
از چرخه  بابت هزینه های مالی  از  جریان نقدی 

مالی کسب و کار بانک خارج نشده است.

افزایش چشمگیر جوایز در زمستان 
داغ وین کارت

بانک سامان جوایز قرعه کشی حساب های وین 
کارت را تا 40 میلیارد ریال افزایش داد.

به گزارش سامان رسانه، بانک سامان با اجرای 
جشنواره زمستان داغ وین کارت، جوایز قرعه کشی 
این حساب ها را به نحو چشمگیری افزایش داد. بر 
این اساس جوایز حساب های وین کارت در طول 
و  ریال رسیده  میلیارد  مبلغ 40  به  این جشنواره 
خود  شانس  می توانند  حساب ها  این  دارندگان 
و 200  ریالی  میلیارد  دریافت 20 جایزه 1  برای  را 
جایزه صد میلیون ریالی امتحان کنند. علاقه مندان 
به شرکت در قرعه کشی این جوایز، می توانند از 
طریق اپلیکیشن موبایلت، نسبت به افتتاح حساب 
از  هریک  انجام  با  و  اقدام  وین کارت  دریافت  و 
فعالیت های بانکی مانند پرداخت قبوض، خرید از 
کارت خوان های سامان، خرید شارژ، انتقال وجه 
و غیره برای شرکت در قرعه کشی دور بعد، امتیاز 
کسب کنند. گفتنی است، قرعه کشی این جوایز هر 

3 ماه یکبار خواهد بود.

در آذر ماه توسط موسسه اعتباری ملل 
انجام شد

پرداخت بیش از ۱۰۰۰ میلیارد ریال 
وام قرض الحسنه

از1000  اعتباری ملل در آذر ماه بیش  موسسه 
متقاضیان  به  الحسنه  قرض  وام  ریال  میلیارد 

پرداخت کرد.
به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل: 
این موسسه در راستای مسئولیت های اجتماعی و 
توانمندی خانواده ها مبلغ 1/022/300/000/000 ریال 
پرداخت  فرزندآوری  و  ازدواج  الحسنه  قرض  وام 
نمود. این گزارش  می افزاید موسسه اعتباری ملل 
در آذر ماه  به منظور ترویج سنت پسندیده نبی 
مکرم اسلام)ص( به  322 نفر  از  جوانان  عزیز 
ریال  میلیون  ازدواج  مبلغ  654 /800  امر  برای 
وام  فقره  جوانی جمعیت 617  و  افزایش  برای  و 
 500/ 367 مبلغ  به  فرزندآوری  الحسنه  قرض 
میلیون ریال پرداخت نمود. گفتنی است تعداد 
615 نفر از متقاضیان به منظور دریافت وام قرض 
پرونده می باشند ازدواج در حال تکمیل   الحسنه 
موسسه اعتباری ملل افزون بر پرداخت  وامهای 
فوق، نسبت به ارائه طرح نیکان با پرداخت وام 
میلیارد  تا 3  اشخاص حقیقی  به  الحسنه  قرض 
با  ریال  میلیارد  تا 7/5  حقوقی  اشخاص  و  ریال 

بازپرداخت حداکثر 60 ماهه اقدام نموده است.

با صدور حکمی از سوی دکتر بهاری فر 
صورت گرفت

انتصاب محمود مصلی نژاد به سمت 
معاون توسعه مدیریت و منابع 

شرکت بیمه حکمت صبا 
طی حکمی از سوی دکتر بهاری فر مدیرعامل 
شرکت بیمه حکمت صبا، محمود مصلی نژاد  به 
این  منابع  و  مدیریت  توسعه  معاون  سمت 

شرکت منصوب شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت بیمه حکمت 

صبا، در بخشی از حکم ایشان آمده است:
با توجه به مراتب شایستگی، تعهد، دانش و 
سوابق جنابعالی انتظار دارم نسبت به موارد زیر 

اهتمام ویژه داشته باشید.
توانگری  حفظ  و  دهی  روش  در  ویژه  -اهتمام 

مالی
-نظارت بر حسن اجرای کلیه قوانین و مقررات 

مالی و اداری و مالیاتی
-نظارت مستقیم برانجام فعالیت های مالی و 

اداری ستاد و واحدهای اجرائی
بدهی  نسبت  کاهش  در جهت  ریزی  -برنامه 

معوق
-پرداخت به موقع حقوق و مزایا و کارمزد شبکه 
فروش و کارکنان  و افزایش بهداشت سازمانی و 

ارائه راهکارهای حفظ سرمایه انسانی
-بازنگری و برنامه ریزی شرح وظایف پرسنلی 

-ارائه راه های  تامین منابع مالی  و پیگیری تا 
حصول نتیجه

-تجزیه و تحلیل صورت ها و نسبت های مالی و 
اتخاذ تصمیمات جهت سود آوری عملیات بیمه 

گری و سرمایه گذاری
-اهتمام ویژه به برگزاری بهینه  مجامع عمومی 

عادی سالانه
-تلاش در جهت حفظ ارزش بازار سهام و حقوق 

مالکانه و سایر بازار های سود آور
محمود مصلی نژاد پیش از این دارای سوابق عالی 
بیمه ای، از جمله مسئول دایره وام مدیریت امور 
مالی بیمه ایران، رئیس اداره حسابداری بازنشستگی 
امور  اداره کل عملیات شعب مدیریت  ، معاون 
مالی بیمه ایران ، رئیس اداره کل کنترل عملیات 
شعب بیمه ایران ، معاون مدیر امور مالی بیمه 
ایران ، مدیر امور مالی بیمه ایران، معاون مدیر 
امور شعب و نمایندگی های داخل کشور و همزمان 
دبیر کمیته پیگیری وصول مطالبات شرکت سهامی 
بیمه ایران ، معاون مدیریت بازاریابی و مطالعات 
کارکنان  اعتبار  تعاونی  مدیره  هیئت  عضو  بازار، 
تعاون  عامل  مدیر  ایران،  بیمه  سهامی  شرکت 
اعتباری کارکنان شرکت سهامی بیمه ایران ، عضو 
کارگزاری بورس بیمه ایران و عضو هیئت مدیره و 
معاون مالی و پشتیبانی کارگزاری بورس بیمه ایران 
آموخته  دانش  است،ایشان  گفتنی  بودند.  و... 
در  ارشد  کارشناسی  و  بیمه  مدیریت  کارشناسی 
رشته مدیریت بازرگانی گرایش بیمه از دانشگاه آزاد 

اسلامی می باشند.

شرایط  این  در  گفت:  اقتصادی  کارشناس  این 
این موارد  انبوه  از میان  ناچار به سمت گزینش 
گزینش  بحث  که  هم  وقتی  و  می کنیم  حرکت 
مطرح می شود کارآمدی در مبارزه با فساد از کارکرد 
می افتد و اگر هم صادقانه و عالمانه با مواردی از 
فساد برخورد شود، از آنجایی که هر فرد در حیطه 
کاری  آن  با  کسی  که  فساد  از  مواردی  با  خود 
نداشته، مواجه است، نمی توان برخورد گزینشی 
با فساد را حمل بر صحت کنیم. درباره مبارزه با 
فسادهای گزینشی هم این بحث مطرح می شود 
که حتما در پشت پرده به مشکل برخوردند و این 
مشکل را تحت عنوان مبارزه با فساد حل و فصل 

می کنند.
مساله اندیشه در توسعه

وی با بیان اینکه در سطح اندیشه توسعه گفته 
می شود که از جنبه سیاسی هیچ عنصری مشروعیت 
سوز تر از فساد نیست، اظهار داشت: کسانی که 
در این باره قصد غربت و سهل انگاری می کنند باید 
تحمیل  قدرت  ساختار  به  را  بهایی  چه  که  بدانند 
می کنند. در جنبه اجتماعی هم گفته می شود که 
هیچ عنصری در اعتمادزدایی در عرصه های حیات 
جمعی به اندازه فساد موثر نیست و اگر بین حکومت 
با مردم، مردم با حکومت و مردم با مردم اعتماد 
و  ابعاد  در  ماجراهایی  چه  با  باشد  نداشته  وجود 
به  نیاز  این رو  از  می شویم.  مواجه  هزینه هایی  با 
تبیین هایی است که فراتر از اقداماتی که انجام شده 

و در ساختار قدرت شناخته نشده است.
این کارشناس اقتصادی گفت: همچنین از نظر 
اقتصادی گفته می شود که عریان ترین و نابودکننده 
ترین شیوه تعرض به حقوق مالکیت فساد است 
و اگر بفهمیم که در غیاب سطوح قابل قبولی از 
امنیت حقوق مالکیت سنگی بر روی سنگ اقتصاد 
بند نمی شود باید بدانند که علت این میزان بحران 

که دائما در حال افزایش بوده، فساد است.
فساد  بسط  که  زمانی  تا  اینکه  بیان  با  مومنی 
برپا است مسائل ما حل نمی شوند، ادامه داد: با 
کمال تاسف هیچ اهتمام معناداری در طراحی و 
تدوین برنامه میان مدت و بودجه سالانه باکیفیت 
مشاهده نمی کنیم و اگر هم چنین چیزهایی وجود 

داشته باشد کیفیت آن از کارکرد می افتد.
لزوم پیشگیری از فساد

وی با تاکید بر اینکه شواهد پر شمار ایرانی و 
بین المللی در زمینه مبارزه با فساد داریم که باید 
برروی این موضوعات تمرکز کنیم، اظهار داشت: 
توصیه می کنم که از جنبه ایجابی برنامه پیشگیری 
از فساد در تجربه تاریخ ایران، تجربه دوره میرزا 
تقی خان و استاد وی میرزا ابوالقاسم قائم مقام و 
دوره مصدق و در دوره جمهوری اسلامی ایران از 
تجربه دوره مهندس میرحسین موسوی استفاده و 

مورد واکاوی جدی قرار بگیرد.
که  بزرگ  امپراطور  تجربه  داد:  ادامه  مومنی 
هژمونی کلیدی در برابر قدرت دوره خودش بود با 
این تصور که تهدید در برابر او تهدید خارجی است 
و بی سابقه ترین سطوح تصور در زمینه تخصیص 
منابع مادی و انسانی در زمینه تسلیحات و نظامی 
به کارگرفت. چراکه گمان می کرد از بیرون تهدید 
می شود اما جماهیر شوروی از دورن فروپاشید و 

ریشه اصلی فروپاشی شوروی، فساد بود.
وی با بیان اینکه حسب روایت های بسیار موثق 
و با کیفیت این فروپاشی از درون و با ریشه فساد 
بود، اظهار کرد: در چند کتاب از جمله »یکی بدون 
جنگ  تاریخ  و  زدایی«  تنش  »تاریخ  و  دیگری« 
سرد مسائل عبرت آموزی برای ما وجود دارد که 
یکی از آنها این بوده که اتحادیه جماهیر شوروی 
مشروعیت خود و اعتماد را در تمام سطوح از دست 
کوچک ترین  برابر  در  قضایی  دستگاه  چراکه  داد 
نقدها، وحشیانه ترین تنبیه  را انجام می داد اما در 
باره فساد مالی حکومت گران و منصوبین آنها تیغ 

دستگاه قضایی کنُد بود و نمی برید.
این کارشناس اقتصادی افزود: مساله بسیار مهم 
دیگری که در تجربه اتحادیه شوروی وجود دارد این 
است که براساس همان تصوری که داشتند حتی 
توان  به  را  غیرمتعارفی  اتکای  داخلی  سیاست  در 
امنیتی، نظامی و انتظامی داشتند اما این توان به 
واسطه فساد از کارکرد افتاد. شاید جالب باشد که 
چگونه این ابرقدرت از افغانستان با خفت شکست 
خورد. بسیاری ها می گویند که کار آمریکایی ها بوده 
اما موضوع اصلی فساد گسترده در میان نظامیان 
شوروی بوده و بخش اعظم تسلیحات و مواد غذایی و 
دارویی که برای بقای سلطه ارسال می شد به واسطه 

می افتاد.  مجاهدین  به دست  نظامیان  بین  فساد 
وی با بیان اینکه شناخت فساد با دشواری روبه رو 
است، گفت: اساس ماجرای فساد بر پنهانکاری و 
عدم شفافیت است و در سطح نظری راهنمایی هایی 
شده که معجزه زا است و می توان به آن بخش از 
ساختار قدرت که هنوز آلوده فساد نشده کمک کرد.

افسانه نگرانی برای نرخ ارز 
به نشانه های  اشاره  با  اقتصادی  این کارشناس 
فساد در یک جامعه ظهار داشت: در ادبیات توسعه 
15 گروه نشانه مطرح شده که اگر این نشانه ها در 
جامعه ای باشد یعنی در آن جامعه فساد گسترده 
و عمیق وجود دارد که یکی از مهمترین این نشانه ها 
وجود ناکارآمدی در دستگاه قضا، قانون گذاری و 
اجرایی کشور است و پرسش عالمانه این است که 
آیا در این حوزه با پدیده ناکارآمدی مواجه هستیم و 

پاسخ همه چیز به این پرسش تاکیدی آری است.
مومنی با بیان اینکه برای برنامه ششم، منابع ارزی 
و ریالی پیش بینی شده بود که در عملکرد این منابع 
فراتر از اعداد پیش بینی شده هزینه شد، گفت: در 
این شرایط مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرد که 
از نظر تحقق اهداف این برنامه موفقیت 9 درصدی 
داشت. تصور کنید افردی با فساد خو گرفته اند و 
در جامعه ای که ادعای پیش گامی در برنامه ریزی 

توسعه در یک نهاد رسمی اعلام می کند که برنامه 
ششم موفقیت 9 درصدی داشته در حالی که منابع 
بیشتر از انچه که پیش بینی شده هزینه و مصرف 
شده و آبی هم از آب تکان نمی خورد و اصلا طرح 
در  ایرادت  این  بگوییم  که  نمی شود  هم  مساله ای 
برنامه هفتم تکرار نشود و وقتی کیفیت برنامه هفتم 
را می بینیم می گویم صد رحمت بر برنامه ششم.وی 
با اشاره به افزایش نرخ ارز در دوره پس از جنگ 
تاکید کرد: مدیریت اقتصادی کشور بعد از جنگ 
مدعی شد که نگران افزایش نرخ ارز است و طبق 
گزارش های رسمی در 30 سال بیش از 400 میلیارد 
دلار صرف جلوگیری از افزایش نرخ ارز شد اما در 
همین مدت با احتساب قدرت خرید از دست رفته 
نرخ دلار حدود 28 هزار برابر شد و شما این مساله را 

در طرح های عمرانی و بازار مسکن می بینیم.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: از مهمترین 
نشانه های بحران مشارکت در سرنوشت سیاسی 
پایین  مردم  مشارکت  که  است  این  اقتصادی  و 
ان  البته درباره مشارکت سیاسی که در  می آید، 
مناقشه هایی وجود دارد حرفی نمی زنم اما به گواه 
سرشماری سه دهه گذشته از کل جمعیت فعالین 
در ایران دو سوم این جمعیت هیچ نقشی در تولید 

ملی نداشتند.

یازدهم دی ماه، دومین نشست سه جانبه ی شورایعالی کار در پاییز 
و زمستان سال جاری به دستور کارِ »مزد منطقه ای« اختصاص 
یافت؛ مزد منطقه ای پیشنهاد اکیدِ وزارت اقتصاد است اما سوال 
این است که نمایندگان کارفرمایی در موردِ این پاردایم که کارگران به 

شدت با آن مخالف هستند، چه نظری دارند؟ 
اصغر آهنی ها، نماینده کارفرمایان در شورایعالی کار و عضو هیات 
مدیره کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایی کشور، در این رابطه 
به ایلنا گفت: در بحث مزد، قانون کار دو موضوع را مطرح کرده، 
اول »مزد برای مناطق مختلف« و دوم »مزد برای صنایع مختلف«؛ 
این  تاکید دارد و  بر مزد منطقه ای و مزد اصناف  قانون  بنابراین 
بحثی است که ما در چند سال اخیر در گروه های کارشناسیِ ذیل 

شورایعالی کار بارها مطرح کرده ایم.
مخالفتی نیست، مساله نحوه  اجراست

به اعتقاد این نماینده کارفرمایی، نه گروه کارگری شورایعالی کار، 
نه گروه کارفرمایی این شورا و نه نمایندگان دولت، هیچ کدام با 
اساسِ بحث مزد منطقه ای مخالفتی ندارند چون جزو لاینفک قانون 

است.
آهنی ها اضافه کرد: دغدغه و مساله اصلی برای گروه کارگری 
و گروه کارفرماییِ شورایعالی کار، نحوه ی پیاده سازی و اجرای مزد 
منطقه ای ست؛ چگونه باید مزد منطقه ای در عمل پیاده سازی شود 
که بتواند نتایج مثبتی برای کارگران و کسب وکارها داشته باشد؛ ما 
نمی خواهیم اجرای مزد منطقه ای آثار منفی در بازار کار به دنبال 

داشته باشد.
منطقه ای  »مزد  اینکه  بر  تاکید  با  کارفرمایی  فعال صنفی  این 

بخشی از قانون کار است که در بیست سال اخیر مغفول مانده و 
به آن توجه نشده« گفت: در سال های اخیر برای رسیدن به مدل 
پیاده سازیِ مزد منطقه ای، کارهای تحقیقاتی بسیاری انجام شده؛ ما 
در جلسات قبلِ شورایعالی کار دیدیم که مدیران وزارت اقتصاد هم 
به این مساله ورود کردند و نظرات فنی خود را مطرح کردند؛ البته 
گروه کارفرمایی سال گذشته در این رابطه کار کارشناسی انجام داد و 
نتایج آن را به شرکای اجتماعی ارائه داد. ما در گروه کارفرمایی، کار 

فنی و سنگینی در این زمینه انجام داده ایم.
تفاوت نظر دولت با کارفرمایان

او افزود: بین نظر ما کارفرمایان با نمایندگان دولت تفاوت وجود 
دارد؛ ما کارفرمایان معتقدیم که بحث مسکن و بحث معیشت 
کارگران دو موضوع جداگانه هستند؛ تامین مسکن براساس قانون 
اساسی و به طور مشخص اصل 31 این سند قانونی، برعهده ی دولت 
است و ربطی به معیشت و دستمزد ندارد.او تاکید کرد: دستمزد 
باید بتواند معیشت ماهانه کارگران را تامین کند و این دولت است 

که بایستی وظیفه ی تامین مسکن را برعهده بگیرد.
جلسات کارشناسی برگزار می شود

کارشناسی در مورد مزد  کارگروه  قرار شد  اضافه کرد:  آهنی ها 
منطقه ای با حضور نمایندگان هر سه گروه تشکیل شود و در مورد 
مساله، کار کارشناسی بیشتر صورت بگیرد؛ قطعاً هر تصمیمی 
گرفته شود با نظر هر سه گروه اجتماعی خواهد بود. بعد از انجام 
کار کارشناسی و ارزیابی دیتاها، نتایج در جلسه شورایعالی کار 

مطرح خواهد شد.
به گفته این عضو کارفرمایی شورایعالی کار، ما سعی خواهیم کرد 

سعی و خطا در این زمینه نداشته باشیم و هر تصمیمی در این رابطه 
بگیریم، منافع کارگران را حتماً مد نظر قرار خواهیم داد.

نماینده کارفرمایان با بیان اینکه »نیروی انسانی مهم ترین چیز برای 
کارفرماست« افزود: کارگر و کارفرما در کنار یکدیگر و با هم تولید را 
پیش می برند؛ بنابراین در هر تصمیم گیری باید منافع مشترک در 
نظر گرفته شود؛ نکته ای که می خواهم بر آن تاکید کنم این است که 
قطبی سازی فضای روابط کار و نگاه دو قطبی از اساس اشتباه است؛ 
کارگر و کارفرما در کنار هم هستند نه در مقابل هم. ما به اشتراک و 

همکاری به جای مقابله اعتقاد داریم.
احتمال اجرا

آهنی ها تصریح کرد: سه، چهار سال است که در مورد مزد 
منطقه ای کار کارشناسی انجام می شود؛ امسال بخشی از نتایج 
شد  قرار  و  مطرح  کار  شورایعالی  در  کارشناسانه  کارهای  این 
برگزار  منطقه ای  مزد  موضوع  با  سه جانبه  کارشناسیِ  جلسات 
شود؛ در آن جلسات با حضور نمایندگان هر سه گروه، نکات 
اصلی دیده شود و راهکارها و مدل های پیاده سازی تدوین شود 
و سپس نتایج کار دوباره به جلسه ی اصلی شورایعالی کار بیاید. 
این فعال صنفی کارفرمایی در پایان گفت: قطعاً اگر در جلسات 
باقی نماند، مزد  کارشناسی، مشکلات کار حل شود و چالشی 
منطقه ای یا به صورت پایلوت در چند استان کشور یا به صورت 
سراسری پیاده سازی و اجرا خواهد شد اما بازهم تاکید می کنم 
که لازمه ی این امر این است که داده های تصمیم گیری به صورت 
صحیح و کامل توسط نمایندگان سه گروه بررسی و آماده شود و 

به نتیجه قابل قبول برسیم.

افزایش 2۸ هزار برابری نرخ دلار در دوره پس از جنگ رخ داده است

وندان تولید ملی منهای نقش شهر
گروه اقتصاد- فرشاد مومنی در ششمین همایش روز ملی مبارزه با فساد مصادف با »سالروز شهادت امیرکبیر« با بیان اینکه در 172 مین سالگرد شهادت 
میرزا تقی  خان امیرکبیر از من خواسته شده که بگوییم چگونه از میراث اندیشه و علمی این فرد می توان برای مواجه اصولی با مساله فساد بهره ببریم، اظهار 
داشت: با کمال تاسف شواهد و زمینه ها به تعداد زیاد، حکایت از این دارد که اگر اراده جدی برای مبارزه با فساد وجود دارد، نشانه هایی بروز می شد که یکی 
از نشانه ها این بود که اطلاعات به هنگام و شفاف در دسترس باشد. اما روندهایی که در این زمینه می بینیم این است که در جهت وارونه عمل می شود و 

حتی داده های رسمی و منظمی که از قبل منتشر شده در گلوگاه های اصلی مرتبا با پنهانکاری روبه رو است.

احتمال اجرایِ »مزد منطقه ای«در شورایعالی کار مخالفتی نیست 

از مهمترین 
نشانه های 

بحران مشارکت 
در سرنوشت 

سیاسی و 
اقتصادی 

این است که 
مشارکت مردم 

پایین می آید، به 
گواه سرشماری 
سه دهه گذشته 

از کل جمعیت 
فعالین در ایران 

دو سوم این 
جمعیت هیچ 

نقشی در تولید 
ملی نداشتند

وزیر اقتصاد با اشاره به موضوع فساد شرکت چای دبش گفت: در 
این دولت کسی نمی گوید »آقای فلانی خط قرمز ما است با او برخورد 
نکنید«. جامعه بداند دولت این بار بنا نیست خاکروبه ها را زیر فرش ها 
پنهان کند، نمی خواهد روی فسادها سرپوش بگذارد و قرار نیست 
عده ای در حاشیه امن باشند. شرکت چای دبش هم بابت ارزی که برای 
واردات دریافت کرده بود، پولش را پرداخته و اموال مردم جایی نرفته 
است. به گزارش ایسنا، سیداحسان خاندوزی در نشستی با حضور 
اعضای جبهه ایران اسلامی درباره موضوع فساد چای دبش اظهار کرد: 
حتما فساد اتفاق افتاده و کسی دنبال لاپوشانی این مساله نیست. به 
محض اطلاع از وقوع فساد در بخش مربوطه واکنش و برخورد صورت 
گرفته است. پرونده به قوه قضاییه ارجاع شده و ان شاءالله قوه قضاییه 

رأی محکم و قطعی صادر خواهد کرد.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: مهم برای مردم این است که کسی نمی گوید 
آقای فلانی خط قرمز ما است با او برخورد نکنید. جامعه بداند دولت 
و مجلس این بار بنا نیست خاکروبه ها را زیر فرش ها پنهان کنند، قرار 
نیست جلوی فسادها را سرپوش بگذارند و بنا نیست عده ای در حاشیه 

امن قرار داشته باشند.
خاندوزی با بیان اینکه برای مردم مهم است که آیا این فسادها در 
آینده ادامه خواهد داشت؟ افزود: شرکت چای دبش بابت ارزی که 
برای واردات چای دریافت کرده بود، پولش را پرداخته و اموال مردم 

به جایی نرفته است. به بانک مرکزی پول داده، ارز دریافت کرده و 
قرار بوده با آن کالا و تجهیزات وارد کند که نصف آن را وارد کرده و 
نصف دیگر را وارد نکرده است. پولی از کشور خارج نکرده، ساختمان ها 
و ماشین آلات مربوط به آن نیز در اختیار قوه قضاییه است. اما برای 
جلوگیری از همین حد از تخلف هم که رخ داد از فروردین امسال با 
ایجاد سامانه ای قرار شد هر شرکتی می خواهد تخصیص ارز بگیرد، در 
سامانه ثبت شود تا معلوم شود سال گذشته و دو سال قبل چقدر 

دریافت کرده است.
از موضوع کاهش قدرت خرید و  اگر مردم  اظهار کرد:  خاندوزی 
کوچک شدن سفره خود نسبت به پنج تا 10 سال قبل ناراضی هستند، 
این مساله ناشی از آن است که موضوع تولید و رشد اقتصادی مستمرا 

در سال های اخیر ضعیف و ضعیف تر شده است.
وی خاطرنشان کرد: بهترین شرایط قدرت درآمدی خانوارها در سال 
1390 بوده است. بلافاصله بعد از دور اول تحریم ها این قدرت رو به 
کاهش رفته و میانه دهه 90 که صادرات نفت افزایش پیدا کرد، مجددا 
درآمدها با رشد مواجه شد اما دوباره در سال 1397 با رشد منفی و 
تورم بالا مواجه شدیم که این موضوع در سال های بعد ادامه پیدا کرد.

در بازار مسکن آرامش حکم فرماست
آرام فعال  آرام  ایران  اقتصادی  وی تصریح کرد: رشد درآمدی در 
شده اما در عین حال مساله بالا بودن قیمت کالاهای خوراکی در 

گرانی  به  نارضایتی ها  مهم  بخش  که  است  آزاردهنده  مردم  سفره 
مرغ و گوشت و دیگر کالاهایی که مورد مراجعه روزانه مردم است 
برمی گردد. مساله مسکن نیز در سال گذشته پرفشار بود و اقشار 
ضعیف را تحت فشار قرار داد که امسال بحمدالله آرامشی در این 
بازار حکم فرماست. اما سفره مردم همچنان مساله است و دولت برای 

مهار تورم تلاش می کند.
انحلال بانک های متخلف تا دو - سه سال ادامه دارد

خاندوزی با اشاره به انحلال بانک های ناتراز در دولت سیزدهم گفت: 
امسال دو موسسه مالی را منحل و تا پایان سال یک موسسه دیگر را 
نیز تعیین تکلیف می کنیم. در دو - سه سال نیز این مساله را بدون 
می دهیم.  ادامه  متخلف  مالی  موسسات  و  بانک ها  با  رودربایستی 
جامعه نیز همین برخورد انقلابی را توقع دارد. این اتفاق در سال 1403 

نیز برای برخی موسسات بانکی می افتد.
وی تصریح کرد: نباید مردم را از انحلال بانک های متخلف و ناتراز 
نگران کنیم. مردم باید مطمئن باشند هر اتفاقی برای یک موسسه 
مالی مثل موسسه نور می افتد پول آنها از دست نمی رود. در موضوع 
موسسه اعتباری نور، گفتیم سپرده گذاران به بانک ملی مراجعه کنند و 
پول شان آنجاست. جریان شبکه های بین المللی و رسانه های معاند روی 
این موضوع متمرکز بود که مردم را بترسانند اما ان شاءالله سال های 

آینده مساله بانک های ناتراز حل و فصل می شود.

وزیر اقتصاد اعلام کرد
پشت پرده فساد شرکت چای دبش و اقدامات دولت 


